
گروه فرهنگ و هنر - جلســه 
گروه تخصصی موسیقی فرهگستان 
هنر با ریاســت شاهین فرهت، عضو 
پیوسته فرهنگستان هنر و با همراهی 

اعضای گروه تشکیل شد. 
این نشســت درباره برنامه های 
آینــده و برنامه ریزی های اجرایی آن 
بود. پس از این جلســه اعضای گروه 
با بازدید از اســتودیوی ضبط صدای 
این فرهنگستان به بررسی امکانات و 
شــرایط اجرا برای سمفونی کرونا در 

آن پرداختند.
فرهت در ایــن بازدید گفت: بر 
خلاف بســیاری از مــردم، اوضاع و 
شــرایط قرنطینه و همه گیری کرونا 
برای من مزیت هایی هم داشت و سبب 
شــد در خانه بمانــم و به کار مداوم و 
با تمرکز بپردازم. وی اظهار داشــت: 
من کرونا را تراژدی کرونا می نامم که 
ســوژه ای دراماتیک و دینامیک برای 
ساخت اثر اســت و راحت می تواند 

مورد الهام واقع شود. 
به گفته این موسیقیدان، تم اصلی 
این ســمفونی نیز ماننــد خود کرونا 
تراژیک اســت. پشتیبانی ویژه بهمن 

نامورمطلق، رییس فرهنگســتان هنر 
هم سبب خلق سمفونی جدید کرونا 
شــد. وی ادامه داد: این اثر ســمفونی 
شماره ۲۱ من است و قسمت اول آن 
با موفقیت به پایان رســید. از نظر من 
قسمت اول سمفونی که تمام می شود، 
نوشتن باقی آن طبق روال صورت می 

گیرد. 
رییس گروه تخصصی موسیقی 
فرهنگستان هنر درباره نقطه اشتراک 
میان کرونا و موســیقی کلاســیک، 
خاطرنشان کرد: موسیقی سمفونیک و 
کلاسیک گویای دراماتیسم در زندگی 
اســت و پسَتی و بلندی های آن دارای 
دینامیکی جذاب اســت و هر اپیزود 
در زندگی می تواند ســوژه و الهامی 
برای ســاخت اثر در این حوزه شود. 
این موســیقی دان ادامه داد: در ایران تا 
آنجا که من شــنیده ام، تجربه موسیقی 
سمفونیک با موضوع کرونا نداشته ایم 
و این اولین اثر کلاسیک ایرانی با الهام 

از این موضوع است. 
این عضو پیوســته فرهنگستان 
هنر درباره چگونگــی ضبط این اثر، 
گفت: این اثر با همکاری آرش امینی، 

رهبر ارکستر سمفونیک صداوسیما، 
ضبط و اجرا خواهد شد که ارکستری 
بزرگ است که ارکستراتور آن شامل 
دو فلــوت، دو اوبوا، دو کلارینت، دو 
فاگوت، چهار هورن، ســه ترومپت، 
تیمپانی و طبل بزرگ، تام تام و سازهای 
زهی شــامل ۶ـ۱۴ ویلن اول، ۱۲ـ۱۴ 
ویلــن دوم، ۸ آلتو، ۶ـ۸ ویلن ســل و 
۴ـ۶ کنترباس و مجموعاً صد هنرمند 
است.این نوازنده، موسیقی سمفونیک 
و کلاسیک را دارای سابقه ای طولانی 
در ایران دانست و گفت: این موسیقی 
از بدوِ تأســیس رادیو در سال ۱۳۱۹ 
تاکنــون علاقه مندان، شــنوندگان و 
هنرمندان خاص خود را دارد که در این 
زمینه بسیار وارد و آگاه و حرفه ای اند. 

در حال حاضر نیز جای خوشــحالی 
است که در دانشــکده های متعددی 
موســیقی به صورت علمی تدریس 
می شــود و تعداد علاقه مندان به این 
موســیقی بیشتر شــده است.فرهت 
با تشــکر از رییس فرهنگستان هنر، 
گفت: در جلسه امروزِ گروه موسیقی، 
با صحبت هایی که با اعضای جلســه 
شد، مقرر شد موسیقی را اجرایی کنیم 
و در عیــن اینکه تحقیق و پژوهش و 
انتشار کتاب در این فرهنگستان انجام 
می گیرد، اجرا نیز باید در دســتور کار 
باشــد. وی بیان کرد: سابقه اجراهای 
خوبی در فرهنگســتان وجود دارد و 
امیدوارم بتوانیم در آینده نزدیک انواع 

موسیقی های فاخر را اجرا کنیم.

اجرای ســمفونی هفــت اقلیم 
فخرالدینی در زمستان

همچنیــن آرش امینــی، رهبر 
ارکستر سمفونیک صداوسیما درباره 
سمفونی کرونا و نحوه ضبط آن، گفت: 
این اثر ارزشمند به پیشنهاد نامورمطلق 
خلــق و بــه گنجینه آثار کلاســیک 
ارزشمند موسیقی افزوده شده است. 

وی افزود: این اثر برای ارکســتر 
بزرگ نوشــته شده و کاری پیچیده و 
عظیم است که شــاهین فرهت ۱۰۰ 
نوازنده را ماننــد تاروپودِ یک فرش 
در بافــت هم قرار می دهد تا اثر متولد 
شود؛ پس از آن دیجیتال و نت نویسی 
خواهد شد و با تمرین ارکستر به اجرا 

می رسد. 

ایــن عضو گــروه موســیقی 
فرهنگســتان گفت: این ارکستر تنها 
ارکستری است که در دوره همه گیری 
بی تعطیلی و با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی و با تمرینات مجازی به کار 
خود ادامه داده و چند اثر را ضبط کرده 
اســت. در هفته پیــشِ رو نیز »هفت 
اقلیم« اســتاد فخرالدینی را در دست 

ضبــط داریم و پس از آن ســمفونی 
استاد فرهت ضبط خواهد شد. 

وی ابــراز امیــدواری کــرد که 
زمستان امسال این سمفونی اجرا شود.

گروه فرهنگ و هنر - رضایی نیا 
داور دف بــر این نظر اســت که  عدم 
خلاقیــت در کار دف نــوازان جوان 
موج می زد و بیشــتر موارد تکراری 
و کپی شــده را اجــرا می کردند. او 
همچنین پیشنهاد کرد که برگزیدگان 
را بــدون کنکــور به دانشــگاههای 

موسیقی معرفی کرد.
حســین رضایی نیا )نوازنده و 
داور بخش دف جشــنواره پانزدهم 
موســیقی جوان(  با اشــاره به نقش 
تاثیرگذار جشنواره در روند موسیقی 
کشــور گفت: این تاثیرگــذاری به 
قــدری بوده کــه هر ســال برتعداد 
شــرکت کنندگان افزوده می شود. به 
نظر من جشــنواره موســیقی جوان، 
یکــی از معتبرترین جشــنواره هایی 
اســت که در ایران برگزار می شود و 
آثار آن را کارشناســان بسیار خوبی 
بررســی می کنند و همین مســئله به 
دیده شــدن نوازندگان جوان کمک 
بســزایی کرده است البته نمی توان از 
نقش فضای مجازی در معرفی و دیده 

شدن شرکت کنندگان غافل شد. 
وی ادامه داد: استمرار برگزاری 
جشــنواره یکی دیگر امتیازات مثبت 
جشنواره موسیقی جوان است برای 

اینکه ما بدانیم موسیقی زنده است و 
ادامه حیات می دهد. 

ایــن نوازنده دف با اشــاره به 
حضور اکثریت اســاتید موســیقی 
در جایگاه داور جشــنواره موسیقی 
جوان و اعتباربخشــی به این رخداد 
موســیقایی گفــت: سالهاســت که 
بسیاری از اســاتید موسیقی بواسطه 
ضعف در مدیریت جشنواره موسیقی 
فجر در آن حضــور پیدا نمی کنند و 
نســبت به آن دلسرد شــده اند اما در 
ترکیــب هیــات داوران جشــنواره 
موســیقی جــوان، پیشکســوتان و 
بزرگان موســیقی حضــور دارند و 

با جان و دل آثار رســیده را هرســاله 
داوری می کنند واین مسئله هم باعث 
اعتبار بخشی به جشنواره شده و هم 
برای جوانان علاقه ایجاد کرده است 
چرا که وقتی یک جوان می بیند کارش 
توســط یک هنرمند بزرگ دیده می 
شود، می تواند انگیزه را در خود ایجاد 
می کنــد و می داند نمره ای که میگیرد 
از طــرف کارشــناس های خــوب 
بوده و کســی هم که نمره نمی آورد 
قطعا به نقطــه ضعفش پی می برد که 
حتما کارشــناس خبره یک موردی 
را در نوازندگــی اش دیده که ضعف 
محسوب می شــده بنابراین برگزیده 

شدن یا نشدن برای شرکت کنندگان 
امیتاز خوبی بــرای پی بردن به نقاط 
قــوت و ضعف نوازنــدگان جوان 

است. 
رضایی نیا در ادامه در خصوص 
داوری پانزدهمیــن جشــنواره ملی 
موســیقی جوان اظهار داشت: امسال 
هیات داوران اجازه نداشــتن تصویر 
نوازنــدگان را ببینند و فقط از طریق 
شنیدن صدای سازشان داوری هایمان 
صورت گرفت در واقع آن بخشی که 
مربوط به اســتایل و اکول نوازندگی 
بود، برای اینکه شائبه ای ایجاد نکند و 
خدای ناکرده داوری بخواهد شاگرد 
خودش را بالا بیاورد، حذف شــده 
بود. به طور کلی ما داورها حتی اسم 
شــرکت کنندگان و مشخصات آن ها 
را هم متوجه نشدیم و فقط بر اساس 
صدای سازشــان نمــره دادیم. داور 
بخش دف پانزدهمین جشنواره ملی 
موســیقی جوان در خصوص نقاط 
قوت و ضعف شرکت کنندگان گفت: 
متاسفانه نقطه قوت خیلی در کارشان 
کمتر دیده می شــد چرا که خلاقیت 
خیلی کمتر شــده بود و بیشتر موارد 
تکراری و کپی شده را اجرا می کردند 
و اکثرا یک ســری شلوغ کاری های 

بیخود داشــتند وعــدم خلاقیت در 
کارشان موج می زد اما در کل رقابت 

نزدیکی بود. 
رضایی نیــا با اشــاره بــه نقاط 
قوت شرکت کنندگان دوره پانزدهم 
جشــنواره بیان داشــت: به نظر من 
حضــور در چنین جشــنواره نقطه 
قوت هر شــرکت کننده اســت چرا 
که بواسطه این رویداد مهم موسیقی 
دیده می شوند و این خود می تواند به 
تجربه شــان در زمینه موسیقی اضافه 
کند.  این نوازنده باســابقه دف با بیان 
اینکه ما نوازنده های بســیاری داریم 
که در دل جشــنواره جوان توانستند 
به جاهای بزرگ در جامعه موســیقی 
راه پیــدا کننــد، گفت: مــن معتقدم 
بایســتی برای شرکت کنندگان ایجاد 
انگیزه کنیم و پیشــنهاد بر این است 
از آنجایی که ورود به دانشــگاههای 
موسیقی بواســطه پذیرش محدود، 
کمی سخت اســت از دل جشنواره 
موســیقی جوان به هر دانشگاه ۲-۱ 
نفر برای ادامه تحصیل معرفی شوند. 
در این صورت هم اعتبار جشــنواره 
را دوچنــدان می کنیم هم هنرجویان 
بدون کنکور و واسطه امکان تحصیل 

پیدا می کنند.

گروه فرهنــگ و هنر - یک کتابخانه 
مختص رمان هــا، مقــالات، مصاحبه ها و 
دست نوشــته های »هاروکی موراکامی« این 
هفته به عنوان مرکزی برای تحقیقات ادبی، 
تبادل فرهنگــی و گردهمایــی طرفداران 

موراکامی در توکیو افتتاح می شود.
این کتابخانه که با نام رســمی ســرای 
بین المللی ادبیات واســدا شناخته می شود 
در دانشــگاه واســدا، قدیمی ترین دانشگاه 
خصوصی ژاپن که محل تحصیل موراکامی 
نیز بود، آغاز به کار کرد.موراکامی ۷۲ ســاله 

در کنفرانس خبری که در آن خبر افتتاح این کتابخانه اعلام شد، گفت: امیدوارم این کتابخانه جایی باشد که دانشجویان 
بتوانند آزادانه به تبادل و تحقق ایده های خود بپردازند. یک جای آزاد، منحصربه فرد و باطراوت در پردیس دانشــگاه.  
مراجعان این کتابخانه از طریق یک درگاه تونل مانند وارد ساختمان پنج طبقه آن می شوند که توسط کنگو کوما طراحی 
شــده اســت. کوما که از طرفداران موراکامی است، طراحی اســتادیوم المپیک توکیو نیز برعهده داشت. وی می گوید 
تونل های به کار رفته در طراحی این کتابخانه تصویری است که او از داستان های موراکامی دارد، داستان هایی که در آن 
شخصیت اصلی اغلب بین دنیای واقعیت و دنیای سورئال سفر می کند.این کتابخانه در حال حاضر میزبان ۳ هزار جلد 
کتاب، دست نوشته و دیگر آثار مربوط به موراکامی از جمله ترجمه کتابهای او به زبان های مختلف و بخشی از مجموعه 
او از صفحه های موسیقی است. این مجموعه شامل صفحاتی از بیلی هالیدی خواننده آمریکایی سبک جاز، سانی رالینز 
نوازنده پرآوازه ساکسیفون، جان کولترین نوازنده مشهور موسیقی جاز و مایلز دیویس از موسیقیدانان برجسته و تأثیرگذار 
این سبک موسیقی  است. در لابی مجاور کتابخانه یک اتاق صوتی وجود دارد که این صفحه ها در آن به نمایش گذاشته 
شده اند. موراکامی می گوید در حد توانش به توسعه این کتابخانه کمک خواهد کرد. کتابخانه موراکامی در حال حاضر 
تنها روی آثار این نویسنده برجسته تمرکز دارد اما وی امیدوار است با اضافه شدن آثار دیگر رمان نویسان، این کتابخانه 
به یک فضای تحقیقاتی متنوع و انعطاف پذیر تبدیل شود.هاروکی موراکانی از ۲۹ سالگی نوشتن را آغاز کرد؛ کتاب ها و 
داستان های وی تاکنون به ۵۰ زبان ترجمه و در ژاپن و همچنین در سطح بین الملل پرفروش شده اند. اولین رمان او با نام 
به آواز باد گوش بسپار در سال ۱۹۷۹ میلادی به پیشخان کتابفروشی ها آمد و این نویسنده توانا هشت سال بعد با رمان 
پرفروش چوب نروژی به یک ستاره ادبی جوان تبدیل شد. از دیگر آثار پرفروشی  که موراکامی با آنها شناخته می شود 

می توان به تعقیب گوسفند وحشی، تاریخچه پرنده کوکی و ۱Q۸۴ اشاره کرد.

»کتابخانه موراکامی«، کانونی برای تحقیق و تبادل فرهنگی

9فرهنگ و هنر

بزرگداشت روز آتش نشانی و ایمنی با حضور مدیرعامل شرکت عمران، آب و خدمات

شاهین فرهت نوازنده موسیقی از ساخت نخستین سمفونی ایرانی کرونا خبر داد.

شاهین فرهت نخستین سمفونی 
ایرانی کرونا را می سازد

داور بخش دف پانزدهمین جشنواره موسیقی جوان:

عدم خلاقیت در کار دف نوازان جوان موج می زند!

 موســیقی سمفونیک و کلاســیک گویای دراماتیســم در زندگی است و پَســتی و بلندی های آن 
دارای دینامیکی جذاب اســت و هر اپیزود در زندگی می تواند ســوژه و الهامی برای ســاخت اثر 
در این حوزه شــود. این موســیقی دان ادامه داد: در ایران تا آنجا که من شــنیده ام، تجربه موسیقی 
سمفونیک با موضوع کرونا نداشته ایم و این اولین اثر کلاسیک ایرانی با الهام از این موضوع است. 
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